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‘Veiligheid staat wat mij betreft voorop’
Op 18 maart zijn er in Nederland waterschaps-
verkiezingen. Nieuwe Oogst geeft de komende 
weken op deze pagina kandidaat-bestuurders 
van de vijf waterschappen binnen het ZLTO-
werkgebied het woord. Lambert de Wildt, lid 
van het algemeen bestuur van waterschap 
Rivierenland, bijt het spits af.

De Wildt vervult een van de vier zetels van 
het CDA in het huidige algemeen bestuur 
van waterschap Rivierenland. Hij wil ook de 

komende bestuursperiode zijn kennis en kunde 
inzetten. Tot zes jaar geleden zat De Wildt in het 
waterschapsbestuur via het, inmiddels opgehe-
ven, personenstelsel. De afgelopen periode dus 
via het lijstenstelsel als vertegenwoordiger van 
een politieke partij.

Dit is een groot verschil, merkt De Wildt. 
‘Voorheen kon je veel vanuit je eigen belang 
praten, nu gaat het om draagvlak. Ik vind het 
prettig dat ik kan sparren met mijn achterban en 
collega-partijleden. Je hebt ook meer ingangen 
naar de provincie en de landelijke overheid en 
dat is natuurlijk wel handig. Ook heb je overleg 
met de Statenfractie om draagvlak te creëren.’

EvacuatiE 1995
De aanleiding voor een bestuurlijke carrière 

binnen het waterschap was, ironisch genoeg, 
de evacuatie van het Rivierenland op 31 januari 
1995. De Wildt was toen ook al lid van de vrij-
willige brandweer en was dag en nacht in touw. 
‘Dat maakte veel indruk. Ik kreeg toen meer oog 
voor de invloed van water en het belang van 
goed waterbeheer. Ik had sowieso al iets met 
water, want ik groeide op aan de Maas in Niftrik, 
waar mijn ouders, naast een boerenbedrijf, een 
kleine jachthaven hadden.’

Hoewel de dijken ternauwernood standhiel-
den, moest het beleid op de schop om de veilig-
heid van de vele honderdduizenden bewoners 
in het Rivierenland in de toekomst te borgen. 
Veiligheid staat dan ook voorop wat De Wildt 
betreft. ‘Het werkgebied van Rivierenland bevat 
1.070 kilometer aan dijken, van de Duitse grens 

tot aan Kinderdijk. Dat is een derde van alle 
dijken die Nederland rijk is. Het is dan ook een 
moeilijk gebied om de veiligheid te borgen.’

De Wildt legt duidelijk prioriteit bij het ver-
stevigen van het dijkenstelsel in plaats van het 

creëren van waterbergingsgebieden. ‘Daar ben 
ik inderdaad voorstander van’, beaamt hij. ‘Het 
is goedkoper dan gebieden inrichten als water-
bergingsgebied of het aanleggen van retentie-
bekkens.’

Het algemeen bestuurslid vervolgt: ‘De 
waterschapslasten zijn natuurlijk al behoorlijk 
gestegen de laatste jaren. Vooral voor de cate-
gorie ongebouwd, oftewel de boeren en tuin-
ders. Dus je moet als waterschap zuinig en slim 
omgaan met investeringen en de vertaling naar 
de lastenstijging. Ik vind dat de lasten minimaal 
moeten stijgen, maar dat we wel onze kernta-
ken goed moeten uitvoeren. Die kerntaken zijn 
onder andere dijkversterking en een goed func-
tionerend watersysteem.’

Toch zullen er waterbergingsgebieden 
blijven en waarschijnlijk in de toekomst ook 
bijkomen om de druk van de ketel te halen bij 
extreem hoge waterstanden. Dan zullen er ook 
boerenbedrijven moeten wijken. De Wildt: ‘Als 
dat het geval is, dan vind ik dat die bedrijven op 
een nette manier verplaatst moeten worden. En 
ja, ook het waterschap moet daarin bijdragen.’

GEborGdE zEtEls
In tegenstelling tot de provincies Noord-Bra-

bant en Zeeland speelt in Gelderland de discus-
sie van de geborgde zetels niet. ‘Geborgde zetels 
is een goed iets’, stelt de waterschapsbestuur-
der. ‘Als CDA zijn we er dan ook niet voor om 
aan de poten van de geborgde zetels te zagen. 
De landbouw ondervindt direct en aan den lij-
ve de voor- én nadelen van ons watersysteem. 
Daarom verdienen ze de zekerheid om mee te 
kunnen beslissen.’

Als gekozen bestuurder namens een poli-
tieke partij moet de rundveehouder de belangen 
strikt gescheiden houden. ‘Bij sommige punten 
merk je natuurlijk dat je een dubbele pet op 
hebt. Maar dan prefereert altijd het algemeen 
belang. Ik voer uit wat onze kiezers willen.’
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Tune slaat bruggen met onderwijs en praktijk
Ruim zestig studenten van middelbare agrari-
sche scholen (mas) in Noord-Brabant, Zeeland, 
Limburg en het Rivierengebied gaan de komen-
de maanden aan de slag met vraagstukken van 
melkvee- en varkenshouders. Het project Tune, 
waarbij ZLTO, LLTB en de mas-opleidingen 
nauw samenwerken, is weer van start gegaan.

De startbijeenkomst van Tune was vorige 
week bij ZLTO in Den Bosch. Doel van het 
project, dat al vele jaren zijn vruchten 

afwerpt, is het vakgerichte onderwijs op de mas-
opleidingen nog beter vorm en inhoud te geven. 
Dat gebeurt door echte praktijkopdrachten en 
direct contact met ondernemers.. 

Dit jaar gaan dertien groepen van elk vijf 
studenten, onder begeleiding van een leraar, 
een ondernemer helpen met zijn of haar vraag. 
Van het aanschaffen van een melkrobot, onder-
zoek naar de meest geschikte vloer tot vraag-
stukken op het gebied van voeding of een uit-
breiding van de stal.

PraktischE vraGEn
‘Het zijn stuk voor stuk heel praktische vra-

gen waar de betreffende ondernemer snel een 
antwoord op wil hebben’, legt Jos Peerlings, 
specialist team Dier bij ZLTO, uit. Hij is al jaren 
vanuit ZLTO een van de drijvende krachten ach-
ter het Tune-project.

‘Het zijn echte opdrachten recht uit de prak-
tijk, het gaat ergens over. Zo geef je op een heel 

praktische manier invulling aan het vakgerichte 
onderwijs en verhoog je het kennisniveau van 
de sector’, vertelt Peerlings.

‘De leerlingen zijn er één dag in de week, 
gedurende tien weken, intensief mee bezig. 
ZLTO hoopt op deze manier bij te dragen aan 
de kwaliteit van de opleiding en dus ook van de 
afgestudeerden.’

vakinhoudElijk ondErwijs
Dat is geen overbodige luxe, meent Peer-

lings. ‘ZLTO en LLTB hechten veel waarde aan 
goede groene beroepsopleidingen. Omdat het 
aantal agrarische bedrijven snel afneemt en dus 
ook het leerlingenaantal op de groene opleidin-
gen daalt, wordt het voor deze scholen steeds 
moeilijker om voor elke leerling goed vakinhou-
delijk onderwijs aan te bieden’, weet hij.

‘Maar leerlingen willen wel graag vakspeci-
fieke lesstof die aansluit bij hun interesses. Met 
Tune kunnen we die inhoud mee invullen.’

ZLTO en LLTB leveren boeren voor het Tune-
project. Tot nu toe gaat het specifiek om het vee-
houderijonderwijs en dus vraagstukken die spe-
len in de melkvee-, varkens- en geitenhouderij.

De leraren bespreken eerst met de betref-
fende boer de opdracht waarna de leerlingen 
hiermee aan de slag kunnen. Gedurende het 
project begeleiden de leraren de groepjes. Aan 
het einde brengen de studenten zelf verslag uit 
bij hun boer.

ZLTO-voorzitter Hans Huijbers, die de stu-

denten en leraren toesprak tijdens de startbij-
eenkomst, onderschrijft dan ook het belang van 
deze praktische aanpak.

‘Jullie krijgen als aankomend ondernemer 
te maken met een heleboel maatschappelijke 
vraagstukken. Denk aan voedselzekerheid- en 
kwaliteit, water, energie, werkgelegenheid en 
leefbaarheid van het platteland. In veel oplos-
singen van deze vragen zijn boeren en tuinders 

de onmisbare schakel. Je kunt wel zeggen dat 
boer en tuinder het beroep van de toekomst is.’

Huijbers sprak zijn waardering uit voor de 
samenwerking tussen de mas-scholen in Zuid-
Nederland en de positieve rol van de leraren 
daarin. ‘Het is zeker een compliment waard dat 
ze deze nieuwe uitdaging van praktijkgericht 
onderwijs omarmen.’

Energie besparen met LTO Energie
Duurzaam ondernemen, alternatieve energie-
opwekking en energiebesparing zijn onder-
werpen die elke dag belangrijker worden. Ook 
voor boerenbedrijven is energiebesparing een 
actueel thema. 

Vergeleken met andere sectoren is de agra-
rische sector leidend in energiebesparing. Het 
energieverbruik is maar liefst 45 procent effi-
ciënter geworden sinds 2000 en dit is een veel 
hoger percentage dan in andere sectoren.

LTO Energie vindt dat agrarische onderne-
mers daar meer erkenning voor zouden moeten 
krijgen. ‘Als je bedrijven vergelijkt naar rato van 
omzet, is de benutting en opwekking van duur-
zame energie nergens zo omvangrijk als in de 
agrarische sector. Daarmee loopt de sector ver 
voor op de doelstellingen vanuit Europa’, stelt 
Johan Schuitemaker van LTO Energie. 

Energiebesparing kan op diverse manieren 
worden gerealiseerd, bijvoorbeeld door isolatie. 
Door agrarische gebouwen en objecten goed te 
isoleren, ontsnapt er veel minder warmte naar 
buiten.

Vooral bij grote hallen en stallen is het effect 
goed te merken, omdat er bij een gebrekkige 
isolatie enorm veel warmte via de grote dak- en 
wandoppervlakten verloren gaat. Isolatie zorgt 
ervoor dat met minder energie hetzelfde resul-
taat bereikt wordt en is dan ook een van de  
benoemde maatregelen in het Agroconvenant. 

Door een stal te laten nakijken met een 
warmtecamera krijgt een agrariër inzicht in de 
probleemgebieden in de stal en kan er effectief 
geïsoleerd worden. Verder kan het na-isoleren 
van oudere woonhuizen een interessante inves-
tering zijn.
u www.lto-energie.nl
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